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M. Sturm 
odtočno proti 
neonacizmu

Naše žrtve so prevelike, da 
bi dovoiiii omalovaževati pri
spevek koroških Slovencev k 
osvoboditvi Avstrije izpod 
nacifašizma. Tako je poudaril 
dr. Marjan Sturm minulo 
nedeljo na pokopališču v Sve
čah, kjer smo se poklonili 
spominu narodnega heroja 
Matije Verdnika-Tomaža in 
njegovih tovarišev, ki so 
pred 45 leti padli v boju proti 
okupatorju. Sturm je nadalje 
dejal, da se tretja svetovna 
vojna ni končala 8. maja 1945 
temveč pozneje, ker so se 
partizani morali spopasti še z 
begunci - sodelavci Hitler
jeve Nemčije. Zato je Sturm 
tudi ostro obsodil namero za 
postavitev spomenika odve
de ncem v Celovcu, ki so že 
kot ilegalni nacisti in poznejši 
kvislingi sodelovali z nacistič
nim režimom.

Nadalje je tajnik ZSO opo
zoril na članek v zborniku 
svobodnjaške stranke, v kate
rem javno poveličujejo naci
zem. Z vso odločnostjo je 
zahteval, naj se varnostni 
organi oz. notranje ministrs
tvo vključijo in preprečijo 
postavitev spornega spome
nika v Celovcu in sprožijo 
kazenski postopek proti širje
nju nacistične ideologije, kar 
je v nasprotju z določili 
državne pogodbe in zakona o 
prepovedi kakršnegakoli 
oživljanja nacistične miselno
sti v Avstriji.

Praznik soiidamosti
Nekaj' .sto /jM<r/; sc /e ar/e/czi/o jo/iT/arnojmcga 

praznika v ^cnip/imoživ. Pro/. Peter Gstettner je 
MČilc/jic; &'egrtd Binder iz Gradca preda/ pisa/ni 
.stroj z dražbe /s/ika zgoraj). O/? zvokik P raje v 
so je razve.se/i7i tudi otroci (s/ika /evo).

Čtovekove pravice v letu 88: ZDA
omenjajo tud! šolsko vprašanje!

V letnem poročilu ameri
škega zunanjega ministrstva o 
spoštovanju človekovih pra
vic v letu 1988 v 169 državah 
sveta je omenjena tudi 
Avstrija. Na sedmih straneh 
je opisano stanje na področju 
človekovih pravic v Avstriji, v 
petem poglavju pa je ome
njena tudi problematika dvo
jezičnega šolstva na Koro
škem.

Med drugim je omenjeno, 
da Avstrija sicer spoštuje člo
vekove pravice avstrijskih 
manjšin, da pa je v letu 1988

slovenska manjšina na Koro
škem izrazila „svojo zaskrb
ljenost nad prihodnostjo slo
venskega pouka na osnovnih 
šolah v tej zvezni deželi."

V poročilu so tudi ome
njene „nemške skupine", ki 
so zahtevale spremembe na 
šolskem področju, ter zabele
žen „strah Slovencev, da bi te 
spremembe privedle do ome
jevanja uporabe slovenskega 
jezika na številnih ljudskih 
šolah na Koroškem". Poro
čilo še navaja, da bil sklenjen 
„neki kompromis" „četudi za

obe strani ne popolnoma 
zadovoljiv".

Avstriji je sicer v določeni 
meri uspelo omiliti kritiko, 
vendar pa internacionaliza
cija šolskega vprašanja s 
strani koroških Slovencev ni 
ostala brez sadov. !z poročila 
je namreč jasno razvidno, da 
se je slovenska narodna skup
nost borila in izrekla proti 
takemu ločevalnemu šolske
mu modelu in da ga tudi 
danes v veliki večini odkla
nja.

V poročilu pa najdemo do

sti pohvalnih besed za Sovjet
sko zvezo, Poljsko in Madžar
sko, ostra kritika pa je izre
čena na račun Izraela. Nave
denih je 366 Palestincev, ki so 
jih ubili izraelski vojaki (na 
posebej brutalen način), 
omenjene so aretacije, ruše
nje hiš pripadnikov Palestin
cev, uvedba izjemnega stanja 
na zasedenih ozemljih itd.

Izrael je na obtožbe takoj 
reagiral. Ugotavlja, da so 
trditve „pretirane" in „da je 
Izrael edina demokracija na 
tem področju."
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Izidor Karničar 
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Svečanost 
v spomin 
V.-Tomaža

Zveza koroških partizanov 
je v nedeljo v Svečah priredila 
spominsko svečanost, na 
kateri smo se poklonili spo
minu narodnega heroja 
Matije Verdnika-Tomaža in 
soborcev, ki so pred 45 leti 
padli v boju proti fašizmu. Ob 
tej priložnosti se je zbralo 
mnogo bivšth partizanov in 
antifašistov z obeh strani 
meje. Predsednik Občin
skega odbora ZZB Jesenice 
Stanislav Križnarje ob tej pri
ložnosti dejal, da zaradi tre
nutnih težav ne smemo 
zmanjševati pomena narod
noosvobodilne vojne, kaj šele 
omalovaževati njenih heroj
skih dosežkov. Na svečanosti 
so nastopili moški pevski zbor 
Vintgar-Blejska Dobrava, 
recitatorja z Jesenic, sprego
voril pa je dr. Marjan Sturm.
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V xodofo ^fa 7Vadxfran- 
AarsA/ Aom/te za odramdo 
dvo/cz/dncga -so/.s7va na 
KoroiAcm /a SAZ9 ,,Danz- 
ca" /zvcd/a .SYr//dar//o.str// 
prazr;/'A za a/t/v. pro/. dr. 
Petra Gxfeffner/a. Da ta 
^oddarno^f a/ /e prazna 
/raza, je na/Ao//e pofrddo 
več ^fo /pvd/, /c/ se /e z/de/e- 
ždo pr/reddve v Atdtarnem 
doma „ Dan/ca" v ^entpr/- 
moža. ^ vvojo adefeždo so 
/zrazd/ podporo avfor/a 
Anpge ,,Zwang-/V/lPF 
Deaficd?", zarad/ Aatere 
se mora zagovar/ad pred 
^odMČem. V poiednz' Gro
sar/ Gitetfner to de/o /me- 
na/e ,,/čnj/ga prof/ AratA/ 
panted-proce^ za oda/an/e 
xpom/na". 1/eč sto jod/ je v Sentpr/moža /zraz/7o so//darnost s prof. Petrom Gstettnepem.

Sondami s prof. Gstettnerjem 
-Več sto tjudi na prazniku!

MIHA PASTERK

Kdor morda še ni bil pov
sem prepričan o solidarnosti s 
prof. Gstettnerjem, seje naj
pozneje v soboto lahko pre
pričal, da mnogim slovensko 
in nemško govorečim demo
kratom v deželi solidarnost 
pomeni več kot samo prazno 
besedo. To so potrdili s tem, 
da so do zadnjega kotička 
napolnili dvorano kulturnega 
doma in tako izpovedali svojo 
povezanost z obtoženim. 
Nekateri, ki pa se praznika 
niso mogli udeležiti, so 
poslali solidarnostne telegra
me. Z Dunaja se je oglasila 
dolgoletna sodelavka nad
strankarskega komiteja 
Maria Halmer, iz fnnsbrucka 
odvetnik dr. Paul Flach, kije 
ogorčen nad izjavami sodnika 
Kaiserja, ter dr. Alexander 
Langer, poslanec Alterna
tivne liste na Južnem Tirol
skem.

Številne udeležence soli
darnostnega praznika je 
pozdravil Mladinski zbor 
SPD „Danica" pod vodstvom 
Sonje Marko. Nadalje pa so 
prvi del sporeda

oblikovali ansambel „Drava" 
iz Borovelj, ansambel „4J", 
ki je s kabaretnim vložkom 
izrekel nekaj krepkih na 
račun obeh osrednjih organi
zacij in Silvija in Eda Velik. 
Tudi njima komunikacija 
med Slovenci povzroča pre
glavice, kar sta izrazili v 
pesmi o dveh Slovencih pri 
Joklnu. V imenu prirediteljev 
je spregovoril dr. Marjan 
Sturm. Poudaril je, da mora 
biti v tem trenutku sleherni 
izmed nas solidaren s prof. 
Gstettnerjem, kakor je on 
solidaren z nami. Sturm je 
nadalje dejal, daje Gstettner- 
jeva zasluga, da je šolsko 
vprašanje preseglo ozke meje 
Koroške in postalo vprašanje 
širšega razpravljanja v stro
kovnih in demokratičnih 
strukturah v Avstriji. Nje
gova zasluga je, je dejal 
Sturm, da je prodrla zavest, 
da je manjšinsko vprašanje 
vprašanje demokracije in da 
je zanj odgovorna celotna 
avstrijska demokratična jav
nost. Sodelovanje s prof. 
Gstettnerjem v zadnjih letih 
pa je Sturm imenoval začetek 
nove kvalitete sode
lovanja med koroškimi Slo

venci in nemško govorečimi 
demokrati. V sodelovanju s 
celovško univerzo, rektorsko 
konferenco in z nad tristo 
organizacijami, ki so bile soli
darne s Slovenci, pa vidi 
Sturm uveljavljanje „Dru- 
gačne Koroške", kar je prof. 
Gstettner imenoval interet- 
nični
pakt med slovensko in nem
ško govorečimi. Sturm je 
končal z mislijo, da če danes 
izražamo našo solidarnost s 
prof. Gstettnerjem, potem to 
počnemo v zavesti, da bo le 
narodna skupnost, ki se 
samozavestno bori za svoje 
pravice, preživela. Za to pa 
nam je prof. Gstettner zgled 
samozavestnega borca. „Kot 
tak je postal eden izmed nas", 
je ob bučnem aplavzu dejal 
Sturm.

Na sporedu je bila tudi dra
žba pisalnega stroja, s kate
rim je avtor napisal svojo 
knjigo. Stroj si je pridobila 

^učiteljica Siegrid Binder iz 
Gradca. Kot je dejala, pa ga 
bo dala ponovno na dražbo 
na solidarnostnem prazniku v 
Gredcu. Izkupiček bo name
njen stroškom za proces, kot 
je temu namenjen tudi celotni

izkupiček solidarnost
nega praznika v Šentprimo- 
žu.

Drugi del je poleg nastopa 
Reinharda Sellnerja obliko
vala gradiščansko-hrvaška 
rock skupina „Bruji", še prej 
pa je spregovoril prof. Peter 
Gstettner. Dejal je, da zanj 
kot znanstvenika veljajo ista 
načela, ki so zapisana v usta
novni listini celovške univer
ze. To pomeni, da si priza
deva za demokracijo in za 
svobodo znanosti, ki je tudi 
ustavnopravno zajamčena. V 
duhu načel univerze in svojih 
lastnih je tudi napisal knjigo, 
zaradi katere se mora zago
varjati pred sodiščem. Kakor 
je ob koncu dejal, pa je knjiga 
bolj namenjena prihodnji 
generaciji in manj sedanjemu 
rodu „Abwehrkampferjev".

Vsi nastopajoči so iz soli
darnosti do prof. Gstettnerja 
nastopili brezplančo, dru- 
štveniki iz Šentjanža pa so 
izkoristili priložnost, da so 
mu predali izkupiček novo
letne prireditve v Šentjanžu. 
Vzdušje na solidarnostnem 
prazniku je bilo pravo dožive
tje.

Votitni
sestanki
..Drugačne
Koroške"
Železna Kapla: v torek, 14. 
2.1989, ob 19.30 uri, v hotelu 
„Obir"
Škofiče: v petek, 17. 2. 
ob 19.30 uri, v društveni sobi 
nad posojilnico v Škofičah. 
Bekštanj: v nedeljo, 19. 2. 
1989, ob 10. uri, v gostilni 
„Pri Pušniku" v Ratenčah 
Bilčovs: v nedeljo, 19. 2. 
1989, ob 19.30 uri, v gostilni 
„Pri Miklavžu"
Šentjakob v Rožu: v torek, 
21. 2. 1989, ob 19.30 uri, v 
posojilnici
Globasnica: v sredo, 22. 2. 
1989. ob 19.30 uri, v gostilni 
„Pri Šoštarju"
Šele: v nedeljo, 26. 2. 1989, 
ob 11. uri, v farnem domu. 
Kotmara vas: v ponedeljek, 
27. 2. 1989, ob 19.30 uri, v 
gostilni „Pri Mežnarju"
Žitara vas: v torek, 28. 2. 
1989, ob 19.30 uri, v posojil
nici v Miklavčevem

Darujte za votitni 
sktad ..Drugačne 
Koroške": Kto.-štev. 
32 74S pri Zvezi-bank 
Cetovee.

Današnji številki Slo
venskega vestnika je 
priinžena poiožnica. 
katere se postužite in 
darujte za voiiini sklad 
..Drugačne Koroške"! 
(Kto.-štev. 32 748 pri 
Zvezi-bank Celovec).

Tud/ dr. Ma/an Sturm /n d/p/, /nž. Ee//As IV/eser sta podpr/a 
prof. Gsfeffnerya fs//Aa /evoj, S/7v/ja /n Eda Ve//A fdesnoj pa 
sta kr/f/čno ocen/7/ zadržan/e S/ovencev.



VESTNIKOV INTERVJU

Pro/. <7r. A7a/y'až A*mec7, č/art C77 
Zvcz^ ZtoAAAMAAA^Aov 57ov<?A//7o /At 5/vŠA 
proAJso/f/A/P PopAA5/AŠZ/ega PrAAAA/Aoja za 
ZtAt/Aaro .SP .S7ovAO//yg, y'e 5/7 5. /č5raaAya 
s/avA/o^AA//' govorAA/Z/ na ProšorAtov/ pro- 
.s7av/ D/AAta/sZ/fga ZcrozZ/a /n 5/ov^AA- 
s5oga Zza/AarAtega /7rAAŠ/va /van Cankar v 
Pa//%evA pa/ač/ Ata DMAtayAA. Ve/AČ/Ato, 
za .s/ovCA/vZ/z' AtarO/7 0<7/oČ/7AA/ 57grarAAA AAA 
Pa//MrAAOpo/A/AČAAA pOAAAOAA PraAACO/a Prg- 
ŠOr/Aa /g pro/. PAAAČC/ pOVOZa/ S pAAAAAOAA/5- 
AAAAAAA 0Vrop.S'5/AAA/ (7ogOA/P/, A7 .SYA /AAA/7/ -S'VOy' 
OA/raZ A;A<7/ V .s7oVOA/.S'5/ 5/A/A/ArAZ/ AAApo///AČAAA

.S'aAAAo5/AAAO.yA/.' /raAACO.S^O r^VO/AACAyO 
//759j, Ztra&AAAA 7a5oAAA ^Vo5o7<? o5
AAAarČAZ/ rOVo/AACA)'/ 7/575) AAA PoAAČAAO /MAp 
O^Vo5o7/7AAAAAA g/'5aA/yOAAA s7oV(?AA.s5/7A par- 
/AZaAAOV prAAA/ /aŠ/'.SA/'ČAA<?AAA!A OpAApa/OA^M, 
Pa/ereAAAAA SO /Apr//' ^ /AM.ŠPo V A*oA7, V 
Ata5r5/AAApA5 pa ^0 /g ČOS/O po/gg AAaj- 
AA/AyAA0y'Š/5 g/var/ A/aŠo/ AM<7/ zvezop S PrO- 
ŠOrAAOVAAAAA pOgZA/aAAAA... Pro/. /7r. T^AAAOC//g 
5/7 o 5 Acy pr/7oŽAAo.sA/ przprav/yoAA ot/govar- 
yaA/ za 57ovoAA.s5/ vo.sAAA/5. Pož/ščo raz
govora so 5/7/ Pzppar/a aZJz/a/A;/' ApAgAA<75/ v
AAAa/AČAAA A7orAAOV/AA/.

„Ne !e kulturni boj, 
tudi prizadevanja za 
poiidaro suverenost!" Prof. dr. Matjaž Kmec/, preysny/ m/n/sterza ku/furo SR S/ove

n/je /n sedanj/ č/an CKZ/Š S/os/en/je.

IGOR SCHELLANDER

Siovenski vestnik: Poz
prave v CeA/Ara/A/e/AA Z/o/AA/7oya 
ZP5, asAa/zavpa/Ajo orga/AAza- 
c/y AAA zvez, 5/ se sicer še A/e raz
glašajo za .s Ara A/f e, pa veAZ- 
darAe sz' ZcoA c/7y' po^Aavpajo 
/zve<75o poZzAAČAzega pZaraZz- 
ZAzza /rž parZaAzzezzAarAze deAzzo- 
Z/raA/y7', vse Ao je /ačas v .SZave
rz/j/ rza dAzevrzezAA reda. Pafrr 
g/o5oZ:o segajo Arena/A/a 
z/ogayaAAya v Zza/Aarr/o zn poZz- 
AzČAzo zzvZ/e/zje? PaZrŠAraso A/jz- 
5ova ozadja? ZSzzj vse Ao 
poAzzerzA? Ze Ao pos5as spreAzzz- 
Azjazzja sZovezzs5e preAežzzo 
ZraZAarrze sarrzozavesAz v zzovo, 
poZ/AZCAZO?

Matjaž Krneči: Slovenci 
smo se dejansko identificirati 
z narodno kuituro; vendar !e 
boij iz stiske kot zaradi česa 
drugega. Ko smo začeli s svo
jim narodnim prebujanjem 
ob koncu 18. stotetja, skupaj 
z drugimi narodi v Evropi pa 
potem v 19. stoletju, smo 
vedno bolj zgroženi opaža
li, da smo neke vrste drobiž 
v Evropi, da smo majhni in 
razmeroma nebogljeni, in da 
najbrž na običajen način, se 
pravi z vojsko, policijo ali z 
gospodarsko močjo, ne 
moremo oblikovati svojega 
naroda. Zato se je boj za 
moderni slovenski narod 
začel na področju kulture. 
Toda ves ta boj je ves čas tra
jal tudi v političnih prizadeva
njih.

To se je izkazalo že ob 
koncu 19. stoletja, potem pa 
ob prvi veliki politični odloči
tvi po razpadu Avstro-ogrske 
monarhije, ko se je bilo treba 
odločiti, ali ostanemo v 
okviru te velike monarhije, ki 
je pokala po vseh šivih in se je 
potem postopoma prelevila v 
republiko, ali pa se vključimo 
v južnoslovansko državo. V 
to državo smo vstopili po pre

hodni fazi, ki traja skozi 
november leta 1918, in ko je 
obstajala Jugoslavija kot 
neke vrste pogojno državno 
ozemlje v obsegu, kakšnega 
so južni Slovani poseljevali v 
okviru Avstro-ogrske monar
hije, to se pravi Slovenija, 
Hrvaška, Vojvodina, Bosna 
in Hercegovina. Takrat smo 
se vključili kot samostojen 
subjekt in država se je sprva 
imenovala kraljevina Srbov, 
Hrvatov in Slovencev. 
Temeljni subjekti naj bi bili 
razvidni. Kasneje se je to sku
šalo vedno znova pomešati, 
poenotiti, če! ena država, en 
kralj, en jezik, ena kultura, 
en narod itn., vendar smo 
vztrajali pri svoji indivi
dualnosti, in ta se je potem 
pravzaprav izrazila prav leta 
1941, ko smo že dobra dva 
tedna po okupaciji ustanovili 
svoj osvobodilni odbor in ko 
so se že zelo zgodaj začele 
prve partizanske akcije. Med 
zadnjo vojno smo izobliko
vali tudi svoj prvi parlament- 
to je Kočevski zbor narodnih 
odposlancev. Imeli smo torej 
svojo vlado, svojo vojsko, in v 
novo Jugoslavijo smo vstopili 
spet kot samostojen politični 
in narodni subjekt, formirani 
v vsem, tudi s svojo vojsko.

Tako sedaj praktično že 
zelo dogo živimo tudi poli
tično življenje. Seveda pa se 
naš politični delež in naša 
politična suverenost v dana
šnji Jugoslaviji do neke mere 
tudi spreminja, iz časa v čas 
doživlja nekakšna nihanja, 
neke plime in oseke... Ver
jetno smo zdaj v nekem tre
nutku, ko nam nekateri spet 
poskušajo dokazovati, da 
nismo samostojna suverena 
država, kot je to zapisano v 
ustavi SR Slovenije, temveč 
da smo nekaj nedoločenega, 
kar naj bi bilo de! te Jugosla
vije; nihče seveda ne pove 
natančno, kaj in kakšen naj bi 
bil ta del; očitno pa naj ta del 
ne bi imel vse tiste polne

suverenosti, za katero si Slo
venci prizadevamo že skozi 
200 let. In prav zato je v tem 
času prav ta politična raz
sežnost toliko vidnejša in 
toliko bolj prisotna v zavesti 
ljudi.

To pa se posledično izraža 
seveda tudi v odnosu do kul
ture. Mislim, da Slovenci že 
dolgo svojega kulturnega pra
znika nismo praznovali tako 
množično, z vsemi mogočimi 
prireditvami in manifestacija
mi, kot sedaj. Kajti to oboje - 
kulturno in politično - je v 
zavesti današnjega Slovenca 
združeno v neko enotno 
samodefinicijo, v neko 
enotno samopojmovanje 
svoje identitete.

Slovenski vestnik: Je Ao
AAOVO .sa AAZ op OJAAA o v a Az/e v
na.sproA/M z o5.sAoyeč/AM po//Azč- 
AZAAAZ .SZ.SACAAZOAZZ AAZ <7r/AŽ5e/AO 
//redzAvA/o?

Matjaž Kmecl: Na to vpra
šanje je ta trenutek težko 
ustrezno odgovoriti, zago
tovo pa je to neke vrste' 
pozitiven razvoj. Kajti 
nobena družba, ki obstaja z 
eno samo idejo, z enim samim 
programom, ne more biti 
dinamična; se ne more raz
vijati, predvsem zaradi tega, 
ker vsak razvoj zahteva kon
kurenco, tekmovanje različ
nih idej, različnih programov 
in različnih vizij o tem, kaj naj 
bi družba bila, kaj naj bi bili 
vsi skupaj... Td, kar se zdaj 
dogaja v Sloveniji, je seveda- 
da uporabim primerjavo - 
neke vrste obdobje otroške 
bolezni takšne nove ali 
nanovo nastajajoče družbe. 
Vendar je vse to nujno. Vsev
prek se govori o ustanavljanju 
različnih zvez, pred kratkim 
so npr. ustanovili demokra
tično zvezo, o socialdemo
kratski zvezi pa pravijo, da bo 
ustanovljena še ta mesec. 
Vprašanje je, kaj bodo lahko 
storile politično učinkovitega 
in programsko smiselnega.

Toda že to, da obstajajo, 
mislim, da je dobro zato, ker 
v družbo vnašajo neko novo 
politično, idejno, program
sko tekmovalno dinamiko.

Slovenski vestnik: Ka5o yc 
zza Ao ozAzzva az*adAza poA/A/Aa, 
5a5o a5z*epa?

Matjaž Kmecl: Uradna
politika, če s tem mislite na 
Zvezo komunistov, ta doga
janja pozdravlja - seveda z 
nekimi omejitvami, ki so 
vedno znova tudi izrečene: 
to pomeni, da ostajamo v 
okviru nekih socialističnih 
parametrov družbe in da tudi 
ni nikakršnega razloga, da bi 
morali ovreči, samoupravlja
nje kot proces in možnost, v 
katerih delavec lahko vsaj do 
neke mere vlada ali razpolaga 
z rezultati svojega dela. 
Nekako se postavljata ti dve 
omejitvi, vse ostalo je odprto. 
Tudi organizacijsko. Sicer se 
govori, da naj bi vse te grupa
cije obstajale v okviru SZDL 
Slovenije kot nekakšni 
združeni politični organizaciji 
ali družini različnih zvez, od 
katerih vsaka ponuja svoj 
program ter se skuša uvelja
viti, vendar se tudi že poja
vljajo glasovi, da v Sociali
stični zvezi ne bo prostora za 
vse.

Slovenski vestnik: 5/ vaše
0^e5/!0 AAAAACApe?

Matjaž Kmecl: Moje
osebno mnenje je, da se spuš
čamo na razmeroma zelo 
negotovo področje, kjer ne 
obstajajo kakšne posebne in 
pomembnejše zgodovinske 
izkušnje. Pred obdobjem 
recimo Gorbačova, ali pred 
madžarskimi in seveda našimi 
poskusi, ki so med vsemi naj
zgodnejši, ni nobenih zgle
dov; ni modela, po katerem 
bi lahko preračunavali in teh
tali vnaprej, kaj bo iz tega 
nastalo. Treba bo iskati opti
malne poti. Zagotovo pa je, 
da se brez razgibanega druž
benega življenja, brez mož

nosti, da se ob eno idejo 
postavi druga, ob en program 
drug program, in brez demo
kratičnega soodločanja vsa
kega posameznika-volilca ne 
bomo mogli razvijati dalje.

Slovenski vestnik: 5/c
ve/A^ka AAA /Mgo.s7ovafA.s7;a po//- 
A/fa /c 5/7a v /cc/cZ:///: /eA/5 
g/e<7e AAAaAA/ŠAAAs5ega vprašac/a
V /f V.SAA'/// Zč7o /7A7zaAAM//AVa.
Ler/fA/AO AAC saAA/c zara<7/ 
A/o5ro,sc.sc<7.s7i:/7A o<7Aio.sov, pač 
pa preJv^e/AA z a ra <7/ c/roA/o/AA- 
.s'ZJ/A razAAACr. Zdaj ye AAa- 
poveJa/Ao več/e pr/7aga/a-
AA/e (AAC .Sa/AAO AAAedAAarojAAAAAA) 
ArzAA/AAA razA/Acrar/A m A/A<7;aAiA- 
ZA7AOAAA yvc5o<7AAega Arga. Je 
Are5a pr/čaZ:ovaAA' še večjo 
rar/OAia/AzacA/o v o///Ao.sA'5 <7o 
AAAa/ijŠAAAe?

Matjaž Kmecl: Verjetno 
je vprašanje odnosa do manj
šin in vprašanje samozavest
nejše, da ne rečem ofenziv- 
nejše politike v zvezi z zaščito 
pravic slovenskih ljudi, ki 
živijo za mejo, vprašanje poli
tične in s tem seveda v prvi 
vrsti ekonomske moči 
matične države - SR Slove
nije in SFR Jugoslavije. 
Mislim, da je možnost samo
zavestnejše politike vgrajena 
že v to spodbujanje ekono
mije. Kajti to naj bi obogatilo 
državo. Tisti hip, ko bo boga
tejša, ko bo lahko tudi eko
nomsko izraziteje in močneje 
podpirala slovensko skupnost 
v Avstriji oziroma v Italiji ali 
na Madžarskem, takrat bo 
taka politika lahko tudi samo
zavestnejša, saj bo lahko tudi 
več vlagala v obstoj, delo in 
inštitucionalno življenje teh 
manjšinskih skupnosti. Ne 
glede na krizo, v kakršni smo, 
bi z nekim smiselnim delova
njem še vedno lahko več sto
rili tudi za samozavest in kva
liteto obstajanja teh sloven
skih skupnosti za mejo.

Slovenski vestnik: Hva/a 
za pogovor.
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HEUTE Die Seite 
fiir unsere 
deutschsprachigen 
Leser/innen

Teden s!ovenske drame v Kranju

Befurchtungen der S!owenen zur SchuUrage im 
US-Bericht uber Einhaitung der Menschenrechte!

Der US-Bericht 1988 liber 
die Einhaitung der Men
schenrechte in 169 Landern 
der Erde behandelt auf sie- 
ben Seiten auch die Situation 
in Osterreich. Im Kapitel 5 
des Osterreich-Teiles wird 
auch die Karntner Schulfrage 
erwahnt und festgestellt, daB 
sich „im Jahr 1988 die slowe- 
nischsprachige Minderheit im 
Bundesland Karnten besorgt 
um die Zukunft des sloweni- 
schen Unterrichtes an den lo
kalen Volksschulen gezeigt" 
hat und die Slowenen weiters 
ihre Beflirchtung auBerten, 
daB die Veranderung im

zweisprachigen Erziehungs- 
system, Tur^ die einige 
deutschsprachige Gruppen 
eintraten, dazu ftihren konn- 
ten, den Gebrauch von Slo- 
wenisch an den Volksschulen 
in Karnten einzuschranken."

!m Bericht, der Osterreich 
die Einhaitung der Men
schenrechte gegeniiber sei- 
nen Minderheiten beschei- 
nigt, wird abschlieBend fest- 
gestellt. daB in dieser Frage 
^ein Kompromiss, wenn auch 
nicht flir beide Seiten zufrie- 
denstellend", gefunden wur- 
de.

Fest fur
Peter
Gstettner

Zu einer eindrucksvollen Ma- 
nifestation der Verbundenheit 
gestaltete sich am Samstag 
abend in St. Primus/Šentprimož 
das Solidaritatsfest mit dem 
Klagenfurter Univ.-Professor 
Dr. Peter Gstettner, der wegen 
seines Engagements fiir die ge- 
meinsame zweisprachige Schule 
und gegen jede Art der Tren- 
nung von Schulkindern von 
deutschnationalen Kreisen, 
aber auch der offiziellen Karnt
ner Politik angefeindet und so- 
gar in einen GerichtsprozeB 
verwickelt wurde. Hunderte 
Menschen in St. Primus gaben 
Dr. Gstettner die Gewi8heit, 
daB er in diesem Kampf auf die 
Unterstiitzung Hunderter, ja 
Tausender Demokraten in- und 
auBerhalb Karntens rechnen 
kann.

Die Tatsache, daB die 
Karntner Schulfrage im Jah- 
resbericht des US-AuBenmi- 
nisteriums fiir 1988 auf- 
scheint, zeigt, daB die Inter- 
nationalisierung der Schul
frage durch die Karntner Slo- 
wenen und die osterreichwei- 
te und auch internationale 
Solidaritat mit den Karntner 
Slowenen in der Schulfrage 
und gegen die Trennung auch 
von der Signatarmacht USA 
mit Aufmerksamkeit regi- 
striert und die Beflirchtungen 
der Karntner Slowenen in 
den Bericht Eingang gefun
den haben.

Unwve!tpoMtik der 
FPO - Hetikopterskiing 
in Salzburg

Jorg Haider scheine eine 
eigenartige Beziehung zur 
Umvvelt zu haben, heiBt es in 
einer Stellungnahme des 
Spitzenkandidaten des „An- 
deren Karnten"/„Drugačna 
Koroška" Hans Haider.

„Der Oberprivilegien- 
kampfer, der scheinbar fiir 
und nicht gegen Privilegien 
kampft, wird, obwohl es in 
Osterreich schon langst un- 
tersagt ist, mit Helikopterski- 
ing im Salzburger Landtags- 
wahlkampfauftreten. Auf je- 
den Maskenball folge die De- 
maskierung und bis zum 12. 
Marž werde Jorg Haider noch 
genug Gelegenheiten dazu 
bekommen", meint Hans 
Haider in einer Presseaussen- 
dung.

„Strukturprogramm hat mit „Obir" nichts zu tun!"
Landesfinanzreferent Max 

Rauscher erklarte bei der 
Prasentation des Struktur- 
erneuerungsprogrammes fiir 
den Bezirk Volkermarkt, daB 
dieses Programm in keinem 
Zusammenhang mit der Zell- 
stoffabrik Obir in Rechberg 
stehe. Rauscher betonte, daB 
die fiir „Obir" vorgesehenen 
Landesforderungen (rund 
180 Millionen Schilling) zu- 
satzlich in diese Region flie- 
Ben wiirden, wenn das 
„Obir"-Projekt nicht reali- 
siert werden solite. An die 
Geschaftsflihrung des Zell- 
stoffwerkes bzw. an Slovenija 
papir richtete Rauscher den 
Appell, den Finanzierungs- 
plan fiir die Sanierung des 
Werkes vorzulegen, weil In-

teressenten fiir Betriebsan- 
siedlungen wegen der unge- 
wissen Situation ihre Ent- 
scheidung hinauszogerten.

Das Strukturerneuerungs- 
programm, welches auf einer 
Vereinbarung zwischen dem 
Land Karnten und der Oster- 
reichischen Kommunalkredit 
AG aus dem Vorjahr basiert, 
sieht giinstige Finanzierungs-

darlehen (zwischen 4 bis 5,5 
Prozent) fiir die Starkung der 
Wirtschaftsstruktur (Unter- 
nehmensgrlindungen, -an- 
siedlungen und -erweiterun- 
gen, Infrastrukturinvestio- 
nen, Forschungseinrichtun- 
gen, Technologie-Projekte 
usw.) vor. Fiir den Bezirk 
Volkermarkt ist ein Rahmen 
von rund 100 Millionen Schil
ling vorgesehen.

Abfindung der VAWP-Pensionisten!
Der OlAG-Vorstand hat gegeniiber Verstaatlichtenmini- 

ster Rudolf Streicher die Zusage abgegeben, den ehemaligen 
Arbeitnehmern der VAWP in Ferlach eine Abfindung auszu- 
zahlen. Mit dieser Zusage ist nunmehr sichergestellt, daB die
se Pensionisten die gleich hohe Abfindungszahlung wic die 
Mitarbeiter der Austria-Draht erhalten werden. Die Rege- 
lung betrifft rund 500 Pensionisten.

Leserabend des „S!ovenski vestnik" in Feistritz/Caii
Die Gemeindeportrats des 

..Slovenski vestnik" ernten 
ein liberwiegend positives 
Echo unter der Bevolkerung, 
wobei die objektive und iiber- 
parteiliche Information aus 
dem jevveiligen Gemeindele- 
ben in beiden Landesspra- 
chen sowohl das gegenseitige 
Verstiindnis zwischen den 
beiden Volksgruppen unter- 
stiitzt, wie auch das Selbstbe-

wuBtsein der Minderheit 
starkt.

Dies bestiitigte auch der 
Leserabend des ..Slovenski 
vestnik" am vergangenen 
Freitag im Gasthaus Kaiser in 
Feistritz im Gailtal. AnlaB- 
lich des ..Gemeindeportrats 
Hohenthurn" lud die Redak- 
tion des ..Slovenski vestnik" 
die Leser zu einem Mei- 
nungsaustausch, der - wie

Po nedavni podelitvi Pre
šernovih nagrad bo v Slove
niji v kratkem nov pomem
ben kulturni dogodek. To 
bo tradicionalni Teden slo
venske drame, ki je vsako
letni prikaz najuspešnejših 
predstavitev slovenskih 
dramskih del v prejšnjem 
letu. Na letošnji prireditvi, 
ki bo od 16. do 25. februarja 
v Kranju, bo sodelovalo 
deset slovenskih gledališč in 
makedonsko gledališče iz 
Bitole.

Kot je zapisal selektor 
France Vurnik, je bil pri 
izboru predstav za teden slo
venske drame lani nekako v 
zadregi, ker je imel občutek, 
da je v gledališkem snovanju 
v Sloveniji nastal nekakšen 
trenutni zastoj, zlasti pri 
predstavah z novimi besedi
li. Povsem drugače pa je 
letos, saj je bila zadnja gle
dališka sezona zelo bogata. 
V polovici slovenskih po
klicnih gledališč so v minu
ten letu uprizorili po dve ali 
celo po tri slovenske novosti 
ali katero izmed starejših 
besedil, v drugih pa vsaj po 
eno. Zavest, da gledališče 
lahko posrečeno raste le iz 
svojih korenin, se je že zdav
naj utrdila in postala zane
sljiva spremljevalka vseh 
umetniških vodij oziroma 
oblikovalcev gledaliških 
repertoarjev.

Selektorje za letošnjo pri
reditev izbral osem pred
stav, in sicer pet novosti in 
tri predstave, ki so nastale 
po starejših dramskih ali 
tekstovnih predlogah. Med 
njimi je tudi edina komedi
ja, Linhartov Matiček se 
ženi, v izvedbi maribor
skega gledališča. Uvrstitev 
te komedije je toliko bolj 
utemeljena, ker nas bo 
spomnila na 200-letnico Lin
hartove uprizoritve Župa
nove Micke s Kranjskimi 
komedijanti, s čimer je bil 
položen temeljni kamen za 
poznejše slovensko gledali
ško snovanje.

Koreodrama iz Ljubljane, 
to je alternativna skupina, ki 
v svojih uprizoritvah besed
nemu sporočanju dodaja še 
poseben plesno-telesno 
izrazni poudarek, bo v Kra
nju nastopila s predstavo De

profundis, oblikovane po 
besedilih Slavka Gruma. 
Celjani se bodo predstavili z 
Medejo Daneta Zajca, z 
dramo strasti in slepega 
obračuna. Ljubljanska 
Drama bo uprizorila Volčji 
čas ljubezni Prešernovega 
nagrajenca Rudija Šeliga, 
dramo o samorazkroju 
nasilnih ideoloških osnov za 
sožitje med spoloma. Mes
tno gledališče ljubljansko bo 
nastopilo z dramo o alpini
stu in filozofu Klementu 
Jugu, s Klementovim pad
cem Draga Jančarja, z 
dramo o nemožnosti eksi
stence skrajnega individua
lizma, pa če je še tako oseb
nostno in miselno motivi
ran. Atlantida Emila Filip
čiča z igralci Slovenskega 
mladinskega gledališča bo v 
ta splet čustvenih in misel
nih tragičnih nesporazumov 
vnesla ironično in groteskno 
komponento, medtem ko 
bo Evangelij po Judi Sergeja 
Verča v izvedbi igralcev Pri
morskega gledališča iz Nove 
Gorice odprl nov krog poli
tične drame na alegorični 
ravni.

Selektor je izbral tudi 
predstavo Slovenskega gle
dališča iz Trsta, Afero Pri
moža Kozaka. Vendar pa je 
gledalci v Kranju ne bodo 
videli, ker je tržaški gledališ
čniki ne morejo več pripra
viti. Videli pa bodo še dram
sko sekcijo KUD Janko 
Premrl-Vojko iz Spodnje 
Idrije s predstavo Borivoja 
Wud!erja Perpetuum mobi- 
le, ki so jo izbrali v ZKO 
Slovenije, gledališče Ane 
Monro iz Ljubljane z delom 
Ali lahko predvojna stripti
zeta danes sploh še lahko kaj 
pokaže in Prešernovo gleda
lišče iz Kranja s krstno pred
stavitvijo Božanske trage
dije Emila Filipčiča ter 
Naroden teater iz Bitole, ki 
bo odigralo Svatbo Rudija 
Šeliga.

V okviru Tedna slovenske 
drame bodo podelili tradi
cionalno nagrado Slavka 
Gruma za najboljše novo 
slovensko dramsko besedi
lo. Zanj se letos poteguje 28 
del, upoštevali pa bodo tudi 
4 iz lanskega ožjega izbora.

Lado Stružnik

FIDIBUS
schon vorher anlaBlich der 
Gemeindeportrats von Fer
lach und Globasnitz - sehr 
positiv verlief. Insbesondere 
wurden lokale Fragen, Fra- 
gen der verstarkten Zusam- 
menarbeit der Volks- 
gruppenorganisation und an- 
dere Themen diskutiert.

Das nachste Gemeinde- 
portriit wird nach der Land- 
tagswahl im Marzerscheinen.

Josef Strutz, Herbert 
Flattner, Gerhard Ham- 
merschmied, Reinhard Ka- 
cianka, Hans Muller, Wal- 
ther Nowotny, Engelbert 
Obernosterer, Josef K. Uhl 
in Monika Meister so avtorji 
prispevkov v novi izdaji kul
turne revije Fidibus (zadnji 
letnik 1988), glasila za lite
raturo in literarno znanost.

Urednik Gunter Kanzian 
vsako številko posveti dolo
čeni literarni zvrsti. To
kratno je namenil dramati
ki. Bralcem predstavlja 
zajeten snop dramskih bese
dil, seveda kratkih. Tu je 
treba še naglasiti, da je 
težišče na besedilih Josefa 
Strutza, saj je v reviji zasto

pan z osmimi eno- ali dvode- 
jankami. Njegov je tudi 
uvodni esej, v katerem raz
mišlja , kako iz kiča napraviti 
umetnost, pri čemer se 
ustavlja pri tipu tako imeno
vane „ljudske umetnosti".

V revijo Fidibus pa je 
vključen tudi naš likovni 
umetnik Rudi Benčtik, kije 
prispeval ilustracije. O njem 
je objavljena kratka biogra
fija, iz katere je razvidna 
Benčtikova umetniška pot, 
razstave in nagrade, ki jih je 
bil deležen doma in v tujini. 
Revijo Fidibus lahko kupite 
tudi v obeh slovenskih knji
garnah v Celovcu, izvod 
stane 30, letna naročnina (4 
številke) pa 100 šilingov.
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Januš, Merkač in Bister
novi člani PEN

PEN (A;ra/;'ca za poe/j, ej.say;'j/j, novef/j/j) y'e aeoJv/jao /n 
naJj/ranArarsEo /nedaarodao zJražea/e at^/or/ev, E: je zav
zela za ojaovne A:a//:a/:e c;7ye, č/oveA:ove pravice /er jvoi/oJo 
;;jA:a /a a/nc/afjEcga aj/varyarja. Po J/n r;i Fa/ca/ina Po/aa.s'&a 
/e v avj/rJ.sA:/ jcArcJ: PEN Aro/ prcJj/ava/A: Ar o ros A:/E .s/or-ea.sAr/E 
av/or/cv preo.s/a/ .sa//;o .se /laJrc; EoAro/.

Od začetka februarja jih je 
spet več: za nove člane iz vrst 
slovenske narodne skupnosti 
so bili sprejeti Gustav Januš, 
France Merkač in Feliks J. 
Bister, v naslednjem času pa 
jih bo lahko še več. Na 
pobudo pesnika in umetnos
tnega fotografa Petra Paula 
Wipp!ingerja, člana predsed
stva avstrijskega PEN ter 
predlagatelja za sprejem 
novih članov, avstrijski PEN 
vabi k sodelovanju manjšin
ske avtorje. V pogovoru za 
naš list je Wipplinger opisal 
izhodišča sedanjega zanima
nja za avtorje, ki ne pišejo le v 
nemškem jeziku.

P. P. Wipp!inger: Zdelo se 
mi je potrebno, da se v tem 
vprašanju nekaj premakne, 
da izpostavimo pojem nem
ške avstrijske literature in da 
pokažemo, da Avstrija ni 
samo nemškojezična dežela, 
temveč da obstajajo tudi 
druge kulturne tradicije, ki 
niso le dediščina večnacional
nega značaja bivše monarhi
je, temveč so živo prepletene 
z današnjo avstrijsko stvar
nostjo. Vemo, da so književ
nosti avstrijskih manjšin, v 
prvi vrsti koroških Slovencev 
in gradiščanskih Hrvatov, 
razvile določeno samostoj
nost, vendar so v Avstriji 
ostale večji del izolirane, 
neznane. Kljub Handkeje- 
vemu posredovanju in preva
janju Lipuša in Januša, kljub 
raznim antologijam imam 
vtis, da je tovrstna literatura, 
recimo tu na Dunaju, celo 
med dobrimi poznavalci še 
dokaj nepoznana.

SV: Na AraAcjea o Jz/v .so 
vaje poi/nde na/e/e/e v vod
stva PEN?
P. P. Wipp)inger: Člani
odbora so bili najprej neko
liko začudeni, vendar pobude 
takoj pripravljeni sprejeti. 
Prav tako kot jaz, so tudi oni v 
tej zadevi zaznali neki va

kuum. Poverili so mi nalogo, 
da to zadevo urednim. Pred
lagal sem, da se med Slovenci 
najprej pogovorimo z Andre
jem Kokotom, kije že bil član 
PEN, pri Hrvatih pa s Petrom 
Tyranom. Tako smo lani 
poleti in pozneje skupno pre
vetrili razne možnosti, in s 
kolegom Kokotom smo za 
začetek sestavili listo s tremi 
literati - Gustavom Janušem, 
Francem Merkačem in Felik
som J. Bistrom. Pri slednjem 
se mi zdi zelo pomembno, da 
je zasidran na Dunaju in da 
bo morda lahko zavzel neko 
posredovalno vlogo. Za 
naprej hočemo seveda listo 
članov iz manjšin še razširiti, 
pri čemer pa niso predvideni 
skupinski pristopi - nagovo
riti hočemo vsakega posebej,

Gusfav Januš

meni pa je odbor poveril 
vlogo referenta, ki naj pred
stavi posameznike in njihovo 
delo.

SV: Kdo vje /aMo poj/ane 
č/aa PEN?

Janko Merkač
čih dejavnosti. Hrvati do zdaj 
recimo sploh niso imeli svoje 
založbe, krog bralcev med 
manjšino je manjši in podob
no.

SV: Kaj /akko pr: vje/n /e/n 
j/or; PEN?

P. P. Wipp)inger: Lahko si 
predstavljam, da bi PEN 
lahko pomagal pri marsikate
rih problemih, ki zadevajo 
avtorje in njihovo literarno 
ustvarjanje. Pomembno bi 
bilo, da bi prišlo do bolj 
podrobnega medsebojnega 
spoznavanja, recimo tudi v 
tem smislu, da odstranimo 
neinformiranost, ki obstaja v 
raznih naših zveznih deželah; 
in tudi avtorji iz kroga manj
šin bi lahko med seboj - na 
primer v okviru delovnega 
krožka - navezali tesnejše sti
ke. Ne samo z literarnimi 
večeri, temveč tudi z disku
sijo o problemih literarnega 
ustvarjanja in sprejemanja 
avstrijske stvarnosti, ali s 
pomočjo skupnih delovnih 
projektov. Vključevali bi 
lahko celo avtorje, ki izhajajo 
iz vrst prve ali druge genera
cije tujih delavcev, Jugoslo
vanov, Turkov, ki živijo in 
ustvarjajo v Avstriji. Saj to 
vse je dejansko avstrijska 
stvarnost tudi v literaturi, to 
je nekaj specifično avstrijske
ga. Mislim, da bo s takim 
delom mogoče najti tudi nove 
možnosti za objavljanje lite- 
rarnh del.

SV: /Vva/a za pogovor.

Fe/;ks J. B/sfer

P. P. Wipp!inger: Brez 
omejitve vsakdo, ki se strinja 
z mednarodno charto PEN in 
ki se ukvarja z literaturo, pri 
čemer naj to ne bi bilo samo v 
začetniškem smislu. Lite
rarno delovanje pa ni ome
jeno samo na pesništvo ali 
prozo, gre lahko tudi za zvrsti 
kot so kulturna kritika, dra
maturgija ali filmska ustvar
jalnost. Želel bi si čim večje 
zanimanje med Slovenci in 
Hrvati. Ob prošnjah za član
stvo se kajpada ne bomo 
mogli oklepati starinskih in z 
ničemer utemeljenih kriteri
jev, ki so veljavni ponekod, 
namreč predpisanega števila 
publikacij in priporočil z dveh 
strani; zlasti bo treba upošte
vati specifično situacijo manj
šin in njihovih možnosti, ozi
roma bolje rečeno, specifič
nih ovir za razvoj literature in 
stanje ustreznih sprcmljajo- P. P. IN/pp/inger

Nejasnosti in nesoglasja ob 
ustrelitvi Norbertalrata

BELJAK. - V zvezi z 
ustrelitvijo beljaškega de
lavca Norberta Erata, ki je v 
soboto, 4. februarja z avtom 
dirjal po Beljaku in ga je 
ustavil šele strel iz žandar- 
merijske pištole, ki ga je 
smrtno ranil v tilnik, sodne 
preiskave še tečejo. Preisko
valna komisija na čelu z 
državnim tožilcem dr. Mir
kom Borotschnigom je že 
prejšno nedeljo na kraju 
dogodka izvedla prvo pre
iskavo in posle predala pri
stojnim sodnim oblastem. 
Sodstvo bo moralo pred
vsem razjasniti, ali je bila v 
tem primeru uporaba strel
nega orožja upravičena. 
Razjasniti pa bo treba tudi 
vrsto drugih neznank in 
nesoglasij. Kako je bilo 
mogoče, da so krogle 
namerjene menda v gume 
avtomobila, prebile šipo in 
od zadaj smrtno ranile 
voznika. Zakaj je (kot trdi 
priča) žandarmerija pokli
cala rešilni avto čez več 
kot četrt ure? Kako je bilo 
mogoče, da je ena izmed 
krogel „zašla" v sosednjo 
šolo (Friedensschule), pre
bila šipo, se odbijala od sten 
razreda in nato padla -

Kaj delati?
CELOVEC. — Koroška 

trgovska zbornica tudi letos 
vabi koroško mladino v 
poslopje WIF1 v Celovcu, 
kjer jo bodo v času od 21. do 
24. februarja informirali o 
možnostih poklicnega izo
braževanja. Lani se je te 
možnosti poslužilo kar 5000 
mladih. Na trgovski zbornici 
pravijo, da hočejo s to akcijo 
nuditi mladini vpogled v 
poklice, ki so izgledni za 
bodočnost.

zaradi semestralnih počitnic 
-v prazen razred.

Prebivalstvo vznemirja 
tudi vprašanje, zakaj je žan
darmerija o uporabi strel
nega orožja šele čez nekaj ur 
obvestila pristojnega držav
nega tožilca, sodnika in var
nostno direkcijo. Žandar- 
merijski inšpektor Wilfried 
Lederer, ki je streljal v 
umrlega voznika, je še v slu
žbi in čaka na sodno 
obravnavo. Usoda svojcev 
ustreljenega Erata pa je 
zaskrbljujoča, saj je Ange
lika Karl z dvema njegovima 
otrokoma, Michaelo in 
Manuelom, ostala brez 
vsakršnih sredstev.

Draga sanacija 
jeza v Malti

MALTA. - Avstrijske 
dravske elektrarne (ODK) 
so sklenile, da bodo dokon
čno sanirale Kolnbreinski 
jez v dolini reke Malte. Kot 
je znano, imajo v Malti z 
jezom že od vsega začetka 
dalje velike težave, ker 
dosedanja konstrukcija 
očitno ni zdržala velikega 
vodnega pritiska ob polnem 
zajezenju. Doslej so za 
razne poskuse sanacije 
porabili že več sto milijonov 
šilingov, zdaj sprejeta 
varianta, ki jo je v sodelova
nju z avstrijskimi eksperti 
izdelal švicarski strokovnjak 
dr. Lombardi, pa bo stala 
približno milijardo šilingov. 
Pri ODK poudarjajo, da 
bodo skoraj 70 odstotkov 
vseh potrebnih gradbenih 
del opravile domače firme. 
Za elektrarne v Šentan-- 
dražu pa so sklenili, da bodo 
okolico oskrbovali z daljin
skim ogrevanjem.

Vprašanje odpravnine deiavcem v 
Borovljah je končno razrešeno

BOROVLJE. - Za vse 
tiste, ki so zgubili delo ob 
zaprtju podržavljenih podje
tij Kestag in Austria-Draht, 
oziroma za upokojence 
podjetja VAWP vprašanje 
odpravnin ni bilo rešeno v 
enaki meri. Pogajanja so se 
vedno znova zavlačevala, pa 
čeprav je bilo zaradi neizpla
čane odpravnine prizadetih 
nad 500 nekdanjih borovelj
skih delavcev. Po borovelj
skem obisku zveznega mini
stra Streicherja, ki je pristo
jen za podržavljena podjet
ja, je zdaj predsedstvo 
OlAG končno sklenilo, da 
izplača odpravnino tudi 
nekdanjim delavcem
VAWP, tako da bodo „op- 
tično krivico", kakor je ta 
problem na tiskovni konfe
renci poimenoval Streicher, 
odpravili.

Streicher je v Borovljah 
tudi podpisal pogodbo, s 
katero je lastninska pravica 
nad prostim arealom prešla 
na VAWP. Doslej je namreč 
to pravico imela še Austria- 
Draht. kar je pomenilo, da 
VAWP niti ni imela dovolje
nja za uporabo dovoznih 
poti.

Streicher pa je na tiskovni 
konferecni govoril tudi o še 
edinem preostalem podr
žavljenem podjetju v tem 
predelu, o tovarni orodja 
VAWP. To podjetje bo tudi 
letos še obratovalo z 
občutno izgubo, toda za leto 
1990 je Streicher že napove
dal prvi dobiček ob le neko
liko povečanem skupnem 
prometu. Dodal pa je tudi, 
da se bo ta napoved uresni
čila le tedaj, če se progno- 
stiki niso zmotili...
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V vertikali je njegovo življenje
- ptczatec in raziskovalecTadej Siabe

Športno plezanje sicer 
nima dolgega izročila, zato pa 
je njegov razmah toliko boj 
silovit. Nekatere države je 
zajela prava plezalska histeri
ja, hkrati pa ta šport trka tudi 
na vrata olimpijskih iger.

Z novimi športi se pojavijo 
tudi novi junaki in Slovenci 
imamo tudi med plezalci ime
na, na katera smo upravičeno 
lahko ponosni.

Sem sodi tudi 29-letni 
Ljubljančan Tadej Slabe. 
Sicer se Tedi, kot ga imenu
jemo prijatelji, ukvarja s 
preučevanjem slovenskega 
podzemskega sveta, kajti kot 
bodoči magister geografije je 
zaposlen na postojnskem 
Inštitutu za raziskovanje Kra
sa. Prosti čas pa preživi v pre
visnih skalah sončne Primor
ske; na Črnem kalu, Mišni 
peči, Ospu...

Prej je najraje igral košar
ko. „Potem so me začeli zani
mati fantje, ki so poplezavali 
na kamnitih zidovih ljubljan
skih Šanc. Poskusil sem še 
sam - in občutil da me navpič
nica priklepa nase z neznan
sko silo."

Kmalu se je bil pridružil 
„novi" generaciji slovenskih 
plezalcev, katerih moč, 
okretnost in volja je že zdav
naj presegla tisto „skrajno 
mejo človekovih zmogljivo
sti" - zgornjo šesto stopnjo. 
Spominja se osapskega Ne
topirja", takrat menda oce
njenega celo s VII, smeri, ki 
so jo zaman naskakovali tudi 
nekateri tujci. Poskusil je še 
on in z lahkoto prišel čez.

Tadej Slabe je tudi prvi 
jugoslovanski plezalec, ki je 
posegel po deseti stopnji. 
Bilo je to leta 1985 v znani 
smeri „Zombie" v zahodno- 
nemškem Althmuhltalu. 
Potem so se „desetke" kar 
vrstile: „Sa!es temps pour les 
caves", „Periphery", „Tet du

chien"...
Predlani je odšel v avstral

ski Mt. Arapiles. Premagal je 
„Masado" in obljubil, da se še 
vrne - preplezat slovito 
„Lord of the Rings" z oceno 
X. Lani je obljubno izpolnil. 
Tedi se je izkazal tudi kot 
uspešen tekmovalni plezalec. 
Povsod, kamor pride, poža- 
nje simpatije publike in tek
movalcev, tako zaradi 
izjemne lahkotnosti in ele
gance pri obladovanju previ
sov kot tudi zaradi svoje blage 
narave; skromnosti in priljud
nosti.

Tadej Slabe je danes vzor 
številnim mlajšim slovenskim 
plezalskim rodovom. Kdaj bo 
presegel „magično deseto

stopnjo" je morda le še vpra
šanje časa.

Matej Šurc

5/aAe y'<? izbran mJ/ v 
moi/co repre

zentanco JMgo.sVnvi/'e, A; ho 
/efo.s za.stopa/a Jngo.s/avi/o na 
p/eza/a/h to^rnovnap/; za sve
tovni poAa/. A/egovo spret
nost v premagovanja previsov 
pa ho AvnaiM /ahAo ohčnriova/ 
sam preJseciniA o/impi/sAega 
Aomite/a ./nan Antonio .Sama
ranch, Ao se horio sre hi marca 
na Mmetni steni zagreMAe 
hvorane Doma športov preh- 
staviii najhoi/ši p/ezaici. špor
tno p/ezan/e ho namreč leta 
7992 uvrščeno Aof de/MOfMfra- 
ci/sAa hiscip/ina tacii v /etne 
oiimpi/sAe igre v Barceloni.

Zvezna gimnazija za Siovence v Ceiovcu

Objava
Zvezna gimnazija za Slovence v Celovcu sporoča:

1. Po posebnem odloku Zveznega ministrstva za pouk. 
umetnost in šport naj starši svoje otroke, za katere želijo, da 
bodo v šolskem letu 1989/90 obiskovali gimnazijo, prijavijo 
takoj po končanem prvem semestru tega šolskega leta, v času 
od 6. do 28. 2. 1989, ravnateljstvu Zvezne gimnazije za Slo
vence v Celovcu. Uradne ure so vsak dan od 7.30 do 16.00, ob 
petkih do 13.00. Ob prijavi za sprejem je treba ravnateljstvu 
predložiti spričevalo prvega semestra 4. razreda ljudske šole, 
rojstni list in dokaz o avstrijskem državljanstvu.

2. Učenci bodo morali opravljati sprejemne izpite le v 
izjemnih primerih, in sicer iz slovenščine, nemščine in mate
matike. Odločilno bo letno spričevalo. Termin za sprejemne 
izpite: sreda, 5. julija 1989.

3. Konec maja 1989 bo vodstvo ljudske šole javilo gimnaziji 
učni uspeh učencev, ki so se prijavili za vstop v gimnazijo. Nato 
bo ravnateljstvo gimnazije starše pravočasno obvestilo o spre
jemu učenca oz. o potrebi prijave k sprejemnemu izpitu.

4. Zakasnele prijave bodo v izjemnih primerih možne s 
posebnim dovoljenjem Deželnega šolskega sveta.

5. Za vstop v višje razrede veljajo podobna pravila. V tem 
primeru je priporočljiv razgovor z ravnateljem. V gimnazijo je 
možen tudi prestop iz glavne šole.

Prijave za sprejem v gimnazijo lahko opravite osebno v šol
ski pisarni ali pa se obrnete pismeno na naslov: Zvezna gimna
zija za Slovence. Prof.-Janežič-Pl. 1,9020 Klagenfurt/Celovec.

ravnatelj: dr. Reginald Vospernik 1. r.

MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 10.2.1989

dobite (šil.) plačate (šil.)

za 1 ameriški dolar $ 12,70 13,30
za 1 angleški funt S 22,40 23,60
za 100 franc, frankov f 202,00 212,00
za 100 ital. lir Lit 0,94 0,99
za 100 dinarjev DIN 0,14 0,22
za 100 švic. frankov sfr 817,00 837,00
za 100 holand. guldnov Hfl 615,00 631,00
za 100 nemških mark DM 694,00 711,00

Posredujeta: Posojilnica-Bank
Zveza-Bank, Celovec

16 20 27 32 36 37 (4) 11X XXX 22X XIX
Joker: 902119 Stava: 4:3, 2:0, 2:2, 0:0

h j b.j.

Čitaite SLOVENSKI
in širite VESTNIK

/van Do/enc

Za dotar 
čtovečnosti

Kako
natančno so ga v teh dolgih 
mesecih spoznali, čeprav so 
ga merili in božali in poljub
ljam samo v spominu. Tako 
daleč je prišlo, da so priprav
ljeni plačati zanj najvišjo 
ceno - in nikar ne posku
šajmo našteti vse tisto, kar 
spada v to ceno. Morali bi 
menda zvrstiti prav vse, kar 
jim je še preostalo.

Ati Kanadčani vedo o tem? 
ali poznajo našo bolečino in 
razumejo, kaj je tisto, kar 
nam tako zelo manjka? so se 
spraševali priseljenci.

Ali vedo, da lahko pomeni 
„doma" zdravemu človeku

prav vse na svetu? Posebno 
še takemu, ki je kdaj svoj 
„doma" izgubil?

Na železniških tračnicah 
tam zunaj so se jeli premikati 
dolgi potniški vagoni. To je 
bilo prvo opozorilo, da bo 
priseljenski vlak kmalu pri
pravljen za odhod. Neki mla
denič s čepico na glavi je 
tiho, na kolenih prav tiho raz
tegnil harmoniko:

....Tam, kjer rože cvetijo,
tam, kjer trate zelenijo,
-tam sem nekoč bil doma..."

Vlak je zdrvel skozi večer 
vzdolž atlantske obale. Vsi

potniki so bili pri oknih in se 
niso mogli načuditi barvam 
enoličnih enonadstropnih
hiš, ki so švigale mimo. Te 
nenavadne hiše, še najbolj 
podobne letoviščarskim
vilam ob sredozemski obali, 
so bile zelene in modre in 
rdeče in rumene in bele in rja
ve.

Za prvim in drugim nase
ljem se je potem zvrstila 
kamnita puščava, tu in tam jo 
je presekal nizek, redek 
gozd. Za njo ni bilo nobe
nega naselja več. Pisk loko
motive je poslej zvenel votlo 
in grozljivo v vsej tej praznini.

V vozovih so se prižgale 
luči. Zunaj ni bilo več videti.

Potniki so posedli po 
udobnih naslanjačih z mizi
cami pred seboj. V svojem 
nemiru niso vedeli kaj bolj
šega početi, zato so spet 
jedli. Odpirali so sardine in 
mesne konzerve in pobožno 
goltali kot svila mehek beli 
kruh. Požirali so počasi in v 
rokah vrteli prazne zavitke s 
prilepljeno ceno na vidnem 
mestu. Obrazi so razodevali,

da se smehljajo v svojih 
mislih, ki jim pravijo, da ne 
bodo več lačni.

Mnogi so se čez čas dvig
nili in se odpravili po vlaku na 
ogled. Hoteli so videti točilni
co, kjer si bodo zjutraj lahko 
kupili kavo ali čaj. Ali pa so se 
hoteli prepričati, da vsa tista 
množica ljudi, ki se je usula 
pred urami z ladje na kopno, 
zares drvi zdaj z njimi vred na 
kanadski Zahod.

Šest nas je sedelo in dre
malo v obeh oddelkih na sre
dini vagona. Na moji strani je 
porinil vse štiri od sebe 
Zagrebčan Zlatko. Med prsti 
je še vedno vrtel pismo, v 
katerem je bil zapisan naslov 
njegovega brata v Torontu. 
Gledal je skozi okno v noč in 
avtomatično zamomljal, kot 
da nadaljuje naš pogovor iz 
poslednje noči na ladji:

„Vse bo še dobro, fantje!"
Na ladji pa smo se proti 

jutranji uri pogovarjali o svo
jih skrbeh za naše žene in 
otroke v Jugoslaviji. Zlatko je 
jokal na ves glas in zapravil 
za naše pivo zadnjih deset

dolarjev, ki jih je imel od svo
jega brata, samo da se je 
pomiril. S palube je videl 
kopno, v Torontu ga je 
čakalo službeno mesto v 
neki tovarni televizorjev, 
ostala mu je torej samo še ta 
velika skrb. Imel je dobro 
srce. Stresel je svoje debelu- 
šasto telo, z roko si je šel po 
svoji pleši in še enkrat odprl 
usta:

„Tudi to bomo preživeli, 
fantje!"

Martin, ociviljeni duhovnik 
z Dolenjske, je molčal. Bil je 
edini med nami, ki seje bližal 
štiridesetemu letu in ki se ni 
več vnel ob sleherni priložno
sti. Na Atlantiku nam je pove
dal, da so mu leta skrivanja 
po domačih štalah in kleteh 
zaprla usta. Zagotovil pa 
nam je, da ni imel nič opraviti 
z vojno. Preganjan da je bil 
zaradi vere. Iz levega žepa v 
usnjenem plašču so mu 
moleli krajci cerkvene knjige, 
vendar nas tudi s tem ni niti 
enkrat gnjavil.

/
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Vestnikov večer na 
Zitjski Bistrici

Gospodarske potrebe ob
čine Straja vas, problemi s 
cestami, dosežki zahomških 
skakalcev, neenotnost v slo
venski politiki, bližnje dežel- 
nozborske volitve in druga 
vprašanja so bila v ospredju 
tretjega „Vestnikovega veče
ra", ki je bil tokrat v gostilni 
Kaiser na Ziljski Bistrici.

Tudi naš tretji večer, ki jih 
prirejamo ob izhajanju občin
skih portretov, je potrdil, da 
bralci s simpatijo spremljajo 
te težiščne priloge, ki jih v 
predstavljeni občini prejmejo 
vsi domovi. Do podobnih 
izkušenj smo prišli prej v

Lieher Leser!

Auf Ersuchen der 
Wahlp)atform „Das an- 
dere Karnten/Drugačna 
Koroška" finden Sie in 
der heutigen Ausgahe 
des ..Slovenski vestnik" 
Spendencriagscheine 
fiir diese wahiwerbende 
Liste heigeiegt.

Borovljah in Globasnici. 
Občani - in ne le naročniki 
Slovenskega vestnika - pozi
tivno ocenjujejo objektivna 
poročila o političnem, gospo
darskem, kulturnem in špor
tnem dogajanju v svoji občini. 
Dobro odmeva tudi nadstran
karska usmeritev, ki omo
goča neobremenjene pogo
vore z zastopniki vseh občin
skih frakcij. V oceni občin
skega portreta je podžupan 
Janko Zwitter med drugim 
dejal, da tak način poročanja 
v obeh jezikih gotovo pripo
more k medsebojnemu spo
štovanju v občini.

Zbranim bralcem Sloven
skega vestnika je uvodoma o 
pomenu pogostejšega in 
obširnejšega informiranja 
prebivalstva s strani sloven
skih občil spregovoril glavni 
urednik Ivan P. Lukan. Pre
moč dnevnih informacij v 
nemškem jeziku je tako veli
ka, da je lahko eden izmed 
odgovorov s slovenske strani 
le dvakrat tedensko izhajanje 
Slovenskega vestnika. Kak 
skupen slovenski dnevnik je 
trenutno še neuresničljiv,

čeprav je hkrati tudi upravi
čena želja številnih Slovencev 
na Koroškem. Lukan je spre
govoril tudi o trenutnem 
poročanju v volilnem boju za 
deželnozborske volitve. V 
njem se prav gotovo izraža 
določena naklonjenost do 
volilne grupacije „Drugačna 
Koroška", vendar bodo v Slo
venskem vestniku, kot tudi že 
v prejšnjih letih, imeli mož
nost tudi zastopniki drugih 
strank. Stališče do volitev pa 
bo Zveza slovenskih organi
zacij sprejela v drugi polovici

februarja.
Navzoči so ostro kritizi

rali organizacijsko razceplje
nost koroških Slovencev in 
seveda tudi stanje na pod
ročju informiranja, saj oba 
časopisa pogosto poročata 
podobno, ob drugih priložno
stih pa si popolnoma naspro
tujeta. Želja po skupnem listu 
jč bila res nepreslišna, čeprav 
je bilo dosti dvomov o uresni
čitvi te želje. Poudarjena je 
bila tudi želja po bolj rednem 
poročanju o (morda tudi 
malih) dosežkih ŠD Zahomc.

Tudi na tem večeru so pri
pomnili, da premalo poro
čamo o kmečkih vprašanjih. 
O kandidaturi Drugačne 
Koroške so udeleženci raz
pravljali dokaj kritično. Mne
nje bi lahko strnili takole: 
„Ne dajemo nobenih priporo
čil, vsak naj voli po svoje."

..Občinski portret Straja 
vas" je bil vsekakor koristen 
za slovensko samozavest, za 
medsebojno spoštovanje, 
opozoril pa je tudi na potrebo 
po bolj rednem poročanju z 
Zilje.

Vstop v ES - odpoved osnovnim temetjem
V A estri/; /e nnstn//enotnen, Ja e &;'sfvK vsnA: posa/nezni/t po 

svo/e razmisi/a o woref?ifMem vstopa v Evropsko sArapaost, 
ni/tčc pa airaa cc/omega preg/eda, A;a/ 6; se iz tega (fe/aasAa? 
ia/;A:o ;zc;w;7o, oziroaia Ara/tsne posiejice ža Avstri/o in n/ene 
prcinvoZce 6; ime/a popolna vAci/ačitev v RS. NeAraterint tore/ 
tnan/Ara vpogieti, vsem pa se ce/oten preg/ctZ. To pa pretZvsen; 
zato, A;er ta Ji stroA:ovn/aA:; z razni/; poJroči/ in/brn;irn/o /nv- 
nost /e cucn/ran.sAro, Arontp/eAzsne a/; sp/ošne razprave pa ni. 
Ta Ato pri/;a/a ta Ji Jo raz/ični/; staZisč razni/; poAt/icni/; sAtapin, 
Atar se /e poAtaza/o taJ; o/? primera poJi/sAte JisAtasi/e v VeZi- 
Atovea.

ANDREJ MOHAR

Diskusijo, ki jo je pripra
vila Interesna skupnost mla
dih kmetov iz Dobrle vasi 
skupaj z več ustanovami, med 
njimi tudi s Kmečko 
izobraževalno skupnostjo, je 
odlikoval širok spekter sode
lujočih strokovnjakov s pod
ročja kmetijstva, turizma, 
gospodarstva in drugih.

Zastopnik dobrolske ini? 
ciative Tomitz je v uvodu 
predstavil rezultate povpra
ševanja med kmeti na temo 
Evropske skupnosti. Pri tem

dr. Friedrich Zimmerttiatin

se je pokazalo, da skoraj 70% 
vseh povprašanih kmetov ni 
imelo natančnejših predstav o 
relacijah, ki bi jih pomenil 
oziroma povzročil vstop 
Avstrije v ES, kljub temu pa 
je 53% povprašanih s splošno 
gospodarskega vidika vstop 
zagovarjalo. Le za ožje 
področje kmetijstva med 
samimi kmeti prevladujejo 
pomisleki in skrb: kar 76% 
vseh anketiranih z vidika 
posledic za kmetijstvo vstop 
odklanja.

Anton Koller, član parla
mentarnega kluba zelenih, je 
to široko odklanjanje vstopa z 
vidika kmetijstva razlagal s

dr. Ernest Grob/acher

tem, da bi ob vstopu Avstrije 
v ES že tako vsi utrpeli škodo. 
Mali in šibkejši kmetje bi bili 
prisiljeni opustiti svoje kme
tije, ker ob okrepljeni konku
renci velekmetov iz evrop
skega prostora ne bi mogli 
obstajati, slabše pa bi bilo 
tudi za potrošnike kmetijskih 
proizvodov, saj bi tudi v Avs
triji začela veljati razna dolo
čila ES, ki npr. dopuščajo 
višjo stopnjo kemičnih pri
mesi v raznih krmilih ali gno
jilih.

Tudi dr. Ernest Grobla- 
cher iz kmetijske zbornice je 
opozoril na negativne posle
dice za avstrijsko kmetijstvo. 
To je podkrepil z rezultati 
študije gospodarskega raz
iskovalnega inštituta, ki samo 
na področju kmetijstva pred
videvajo manjši letni doho
dek v višini 4 milijarde šilin
gov. Škodo bi utrpeli, je dejal 
Groblacher, predvsem ob 
manjšin količinah prodanega 
žita (— 20%), svinjskega 
mesa (—20%) in mleka

Mo/fgang Mayerho/i97

(—7%), zvečan dohodek bi 
dosegali edino pri prodaji lesa 
in goveje živine.

Z drugega vidika se je teme 
lotil dr. Friedrich Zimmer
mann s celovške univerze. 
Kot sodelavec raziskovalnega 
projekta Akademije znanosti 
je ponazoril vsaj najosnov
nejše posledice morebitnega 
vstopa Avstrije v ES. Dejal 
je, da bi bile ob dejstvu, da v 
Avstriji tako v turizmu kot 
tudi v splošnem gospodarstvu 
prevladuje struktura malih in 
srednjih podjetij, posledice 
porazne. Odločamo se torej 
lahko le med dvema potema: 
ali ohranimo avstrijske struk
ture ali pa jih v celoti uniči
mo. Po Zimmermannovem 
mnenju bi polno članstvo 
Avstrije v ES povzročilo, da 
bi srednje strukture popol
noma propadle, da pa bi 
hkrati npr. v turističnih cen
trih popoln monopol prevzela 
mednarodna združenja hote
lirjev, ki bi v današnje lepe 
pokrajine vnesla betonsko 
enoličnost, hkrati pa pospe
šila propadanje današnje kul
turne podobe celih regij.

Edini zagovornik takoj
šnjega vstopa je bil kajpada 
dr. Arnuif Schatzmayr iz 
trgovske zbornice, ki je pou
darjal le to, da so si socialni 
partnerji v Avstriji menda že 
tako enotni o tem, da se je 
treba vključiti v ES. Gospo
darstvo da bi doživelo raz
cvet, ker bi lahko nastopalo 
na vsem evropskem trgu, 
sicer pa da mu grozi pogin.

Schatzmayr je dejal, da bi 
morala Avstrija torej za 
vsako ceno čimprej v ES. 
Ravno v tem pa mu je naj
ostreje in najtehtneje ugovar

jal Woifgang Mayerhofer, ki
je poleg negativnih posledic 
za kmetijstvo še posebej 
izpostavil dejstvo, da bi se 
Avstrija v primeru vstopa v 
ES morala odpovedati tudi 
statusu trajne nevtralnosti. 
Dejal je, da ni čuda, da so 
večina držav-članic ES tudi 
članice NATO. Zatorej bi se 
morala Avstrija v primeru 
vključitve podrediti tudi 
zakonodaji ES, ki je po nje
nem pravilniku nadrejena 
zakonodaji posameznih čla
nic. Torej bi o nevtralnosti 
Avstrije odločalo evropsko 
sodišče, kar bi hkrati tudi 
pomenilo, da bi se Avstrija 
morala odpovedati osnovnim 
temeljem svojega obstoja, saj 
je bila njena ponovna vzpo
stavitev pogojena s podpisom 
državne pogodbe, ki vsebuje 
njeno trajno nevtralnost.

Torej dovolj vzrokov, da 
naj Avstrija sicer sodeluje z 
evropskimi državami, nika
kor pa naj se ne včlani v ES. 
Cilj diskusije, da javnost spo
zna pomisleke in zadržke, je 
bil uresničen, čeprav bo 
zagotovo potrebnih še mnogo 
takih in podobnih razprav. ,

SLOVENSKA

VESTNM
izdajate!) in zaiožnik: Zveza 
slovenskih organizacij na 
Koroškem, 9020 Celovec, Tarvl- 
ser StraOe 16. Uredništvo in 
uprava: 9020 Celovec, Tarviser 
StraOe 16. tel. (0 463) 51 43 00- 
30/31/32/33/34, te!efax (0 463) 
51 43 00-71, teleks 42 20 86 
ZSO. Glavni urednik: Ivan P. 
Lukan; urednika: Andrej Kokot, 
Andrej Mohar. Tisk: Založniška 
in tiskarska družba z o. j. Drava, 
Celovec. Zastopstvo za Jugo- 
siavijo: ADIT-DZS, Kardeljeva 
c.8/!!,p.p. 171 61000 Ljubljana. 
Letna naročnina: 370 avstr, 
šilingov; za Jugoslavijo 70.000 
dinarjev. Oglasi: 1/1 stran
12.000 avstr, šilingov, za Jugo
slavijo 3,600.000 dinarjev.



Končno vendar sankaška tekma v Železni Kapli — Na ljudskem teku se zbralo mnogo ljudi

Hitre sanke
SLOVENSK!

VESTNIK
ŠPORT

(%/r r/o/go ča/taf/ M#
/zveJ&o prve /e/c/Tie v fc)
z/w/. Tor/^ /o/c ra/ ;'<? a.spe/. /)//o y'e 
rrtaogo /e/twova/ccv, vc//Lo g/ct/a/- 
cev /// /a<L ve.sc//a...

Konec sanj...
Nepričakovan poraz in 

konec sanj o prvaku za ekipo 
šahistov SŠZ/Posojilnica II. 
Amrusch, Laussegger in Co. 
so v nedeljo izgubili presenet
ljivo visoko proti Grabštanju 
z 2,5:5,5 in tako doživeli prvi 
poraz v letošnjem prvenstvu. 
Zdaj lahko slovenski šahisti 
osvojijo le še naslov viceprva- 
ka!

TERMIN!
NAMIZN! TEN!S

Ponedeljek. 20. 2.: NTK Celo
vec I - Podkrnos (M!nd. dom.

SANKANJE
Nedelja. 19. 2.: Veleslalom 
SPD Zarje (Rastočnik. 13).

ŠAH
Sobota, t8. 2. 1989: SŠZ Car- 
trans 1 - RBB Wo)fsberg 1 (Ko
ren, 15).

Znano je, daje ljudska san
kaška tekma vedno znova 
velik dogodek za športnike in 
tudi navdušene „amaterje". 
Toda če k temu dodamo še 
mesece dolgo čakanje na prvo 
tekmo, postane prireditev 
pravi ljudski praznik. Tako je 
bilo tudi v nedeljo v Lepeni, 
kjer je SŠK Obir priredil 
svojo ljudsko tekmo. Poleg 
Obirjevih specialistov, ki so 
se vsi po vrsti v zadnjih letih in 
tudi letos izkazali na avstrij
skih tekmovanjih, se je na 
sankališču pred Rastočnikom 
pojavilo tudi mnogo domači
nov, ki so enostavno hoteli 
sodelovati: na Startu je bilo 
kar 57 tekmovalcev, tekmo
vali pa so v 12 skupinah.

Tekmovalno vzdušje je bilo 
na višini! Borba za mesta je 
bila napeta vse do zadnjega, 
saj je ravni del proge terjal 
celo žrtve med „prominentni- 
mi" tekmovalci. Nič čudnega

torej, če so se sani amaterjev 
povsem nehote za nekaj časa 
celo ustavile. Glavno pa je 
bilo, da so se tekmovalci in 
gledalci dobro zabavali in se 
poveselili tudi ob podelitvi 
nagrad.

Športno je najbolj presene
tila prejšnja koroška prvaki
nja Regina Smrtnik, ki se je 
po skoraj treh letih vrnila na 
sankališče in se kar takoj spet 
povzpela na prvo mesto. Pa 
naj še objavimo najboljše: 
Regina Smrtnik (ženske), Izi
dor Karničar (moški), Alek
sandra Urbančič (deklice), 
Toni Kogoj (fantje), Vera 
Haderlap (mladinke), Rai- 
mund Sadovnik (mladinci), 
Klavdija Miklau (juniorke), 
Rudi Karničar (juniorji), 
Rosemarie Kogoj (seniorke), 
MihaTravnik (seniorji), Flori 
Miklau (starejši seniorji), 
Joži Karničar/Izidor Karničar 
(dvojice).

Uspešna tekmo va/ca SŠK Ob/r; Ad/ M/k/atv /n sestra K/avdj/a.

Prvenstvo skakalcev
Avsfri/rko prvenstvo v .smučarsk/k skokik Zakornčanom v 

ce/o/t at prkias/o začet/emT: a.spckov. Le Franci JViege/c v sp/o- 
šnffM razreda je s četrtim mestom /akko zadovoljen. Pri mio- 
dincik in so/arjik pa je ki/o čutiti, da niso ime/i pravik mož
nosti za trening na snega. Med aujkoijse se je uvrsti/ /e //ertvig 
A7i//ouig s 6. mestom pri starejsik m/ndincik.

jr

Na normalni skakalnici v 
St. Aegydu na Nižjem 
Avstrijskem je 5. februarja 
naslov avstrijskega prvaka 
osvojil Werner Haim pred 
Guntherjem Strannerjem in 
Franzem Neulandtnerjem, ki 
se je s to uvrstitvijo dokončno 
uvrstil za svetovno prvenstvo 
v Lahtiju. Franci Wiege!e je 
bil s 4. mestom še pred Vetto- 
rijem (5.), Felderjem (9.) in 
Kuttinom (10.).

Minuli konec tedna pa so se 
za avstrijske naslove v štajer
skem Eisenerzu borili mla
dinci in šolarji. Najboljši so 
bili skakalci s Tirolske in 
Predarlske. Najboljši Koro

šec je bil pri mlajših mladincih 
Richard Fuchs kot 3., Herwig 
Millonig pa je bil s 6. mestom 
pri starejših mladincih naj
boljši Zahomčan.
Ostali rezultati: Mladinci 1: 9
Christian Moser, 11. Peter 
Rausch, 13. Giinter Kaiser, 24. 
Christofer Knes. Mladinci H: 1. 
Steiner Markuš (Tirolska), 6. 
Herwig Millonig, 9. Martin Wie- 
gele, 14. Hannes Frank. Šolarji 
t: 1. Richard Feidl (T), 23. 
Robert Moser. Šolarji H: 1. 
Andreas Zunzer (Predarlska), 8. 
Thomas Kugtitsch, 18. Manfred 
Schnabl. V skokih za evropski 
pokal na Madžarskem je Pavel 
Erat iz Zahomca z 202,1 točke 
osvojil 2. mesto za Robertom 
Leonhardtom (ZRN, 213,0).

NierMchu 2. zlato ŠAHOVSKA RUBRIKA

Avstrijec Rudi Nierlich (na 
sliki pri počastitvi zmagoval
cev slaloma) je edini smučar, 
ki si je na svetovnem prven
stvu v Vailu priboril dve zlati 
kolajni. Medtem ko je bila 
njegova zmaga v super vele
slalomu pravzaprav le po
trditev letošnjih izidov v sve
tovnem pokalu, pa je le 
nekoliko presenetilo, da je 
stopil na najvišjo stopnico 
tudi v slalomu. Nierlichova 
zlata kolajna v slalomu pa je 
hkrati tudi prvi naslov svetov
nega prvaka za Avstrijca v

Kola jne - Vai)
država z!, sr. br.
Švica 3 5 3
Avstrija 3 2 1
ZRN I 1 2
ZDA I 0 I
Jugoslavija 10 1
Luksemburg I 0 1
Francija 0 11
Kanada 0 1 0

moškem slalomu po 25-ih 
letih. Jasno, da ga zdaj 
občudujejo tudi ameriški 
novinarji, ki so še pred prven
stvom napovedovali, da bo 
pri moških vsa odličja pobral 
Marc Girardelli.

Tudi na letošnjem svetov
nem prvenstvu je bila mošt
veno najmočnejša Švica, saj 
je v zadnji ženski konkurenci 
naslov svetovne prvakinje 
osvojila Vreni Schneider, ki 
se je v slalomu in kombinaciji 
morala zadovoljiti le z drugim 
mestom. Na drugem mestu v 
skupnem seštevku so Avstrij
ci, saj je poleg dveh prvih 
mest Rudija Nierlicha zma
gala tudi Ulrike Maier, Sigrid 
Wo)f in Helmut Mayer sta 
osvojila srebro, Giinter 
Maderpa bron. Tudi Jugosla
vija je dobro zastopana na 
lestvici najboljših smučar
skih držav, saj je z 1 zlato 
(Mateja Svet) in eno bronasto 
kolajno (Tomaž Čižman) na 
četrtem mestu skupnega 
seštevka.

Svetovni prvak Kasparov 
je po zmagi na prvenstvu SZ 
(naslov je delil s Karpovom) 
sodeloval tudi na 3. turnirju 
za svetovni pokal v Reykjavi- 
ku, kjer pa je doživel neprije
ten poraz z rojakom, mladim 
Sokolovom.

Za ljubitelje šaha komenti
ramo dve poziciji iz partij sve
tovnega prvaka Kasparova.

BELJAVSKI KASPAROV
(Belfort 1988)

Po žrtvi figure je na dia
gramu št. 1 pozicija po 20.

a b c d e f g h

potezi belega Td7. Beljavski 
grozi 21. De7 s hitro odloči
tvijo, vendar pa Kasparov 
pripravlja zanimivo protiigro. 
20... De8! edina obrambna 
poteza. 21. Te7 Lh6! Prvo 
presenečenje za belega. Kralj 
mora na polje bi in črni pri
pravlja še nova presenečenja. 
22. Kb! Td8! Beljavski je 
zagotovo spregledal to 
močno potezo. 23. Td6 Dc6!! 
Ko je izgledalo, da je Kaspa
rov izgubljen, se je na šahov
nici pokazala slabost prve 
vrste - beli ne sme vzeti ne 
dame in tudi ne lovca. Sledilo 
je še : 24. a3 Td6:25.ed6 Dd6: 
26.ab4 cb4 27.Dc4 b3 in beli 
se je vdal. Izredna zaključna 
kombinacija!

SOKOLOV-KASPAROV
(Reykjavik 1988)

Na diagramu št. 2 je pozici
ja, ki je nastala po 34 potezah 
brezkompromisne borbe v 
siciljanski obrambi. Kaspa
rov je s potezo 34...b3 žrtvo

val kmeta za odprto c linijo. 
Sokolov je hrabro nadaljeval 
35.cb3 in po 35...Le36.Td2je 
Kasparov vzel strupenega 
kmeta 36...Dg5:?!. Sokolov 
je z odličnim manevrom 
dame 37.De3! postavil črnega 
pred nerešljive probleme. Po 
umiku lovca 37...Lh5? je sle
dilo 38.TfS+! in svetovni 
prvak je ostal brez dame ter 
še nadaljeval 38...TI8: 39. 
Dg5: Sg4 40. Sc3 Le5 4L h3 
Lf4 42. De7 Tce8 43. Dd7 Se3 
44. Tf2 in črni seje vdal!

Silvo Kovač
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